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Dato:5. februar 2014

Under henvisning til Folketingets Socialudvalgsbrev af3. januar 

2014følger hermed ministeren for børn, ligestilling, integration og soci-

ale forholdsendelige svarpå spørgsmål nr.123(SOU alm. del).

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DF).

Spørgsmål nr. 123:

”Ministerens kommentarer udbedes til artikel i Politiken 31/12-13: ”Folk med
handicap stuves sammen”

Svar:

Det er afgørende for mig, at mennesker med handicap, der har behov for et 

botilbud, får en indsats af god kvalitet 

Det er samtidig vigtigt, at der er et bredt udbud af boligformer, som er egne-

de til at opfylde de forskellige behov, mennesker med handicap har. 

Tal fra Tilbudsportalen viser, at der et meget varierende antal pladser på de 

længerevarende botilbud. Pr. 31. december 2013 var registreret 417 længe-

revarende botilbud efter servicelovens § 108. Af disse er der 86 botilbud, der 

har mere end 40 pladser. 78 af disse er etableret før 2010. De resterende 8 

er etableret eller blevet sammenlagti perioden 2010-2013. 3 af disse botilbud 

er etableret i 2013. I relative tal udgjorde andelen af tilbud med mere end 40 

pladser 19 pct. i 2011, 20 pct. i 2012 og 21 pct. i 2013.

Når det handler om de boformer, der kræver forudgående kommunal visita-

tion, går tendensen i disse år i retning af, at der kommer flere almene handi-

capboliger og færre længerevarende botilbud efter serviceloven. Lovgivnin-

gen om almene handicapboliger hører Ministeriet for By, Bolig og Landdi-

strikter, som jeg derfor har bedt om bidrag til dette svar.

Ministeren for By, Bolig og Landdistrikter har oplyst følgende:
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”Det er kommunernes ansvar at etablere almene boliger til personer med 

handicap, der i omfang, indretning og udstyr opfylder de behov, som perso-

ner med handicap har for sådanne boliger. Kommunerne har endvidere 

kompetencen til at træffe afgørelse om boligernes beliggenhed og størrelse. 

I forhold hertil kan kommunen inddrage faglige og økonomiske hensyn med 

henblik på at sikre rimelige tilpassede boligtilbud til personer med handicap.

I artiklen, der henvises til i spørgsmålet, angives det, at tendensen de sene-

ste år går i retning af, at kommunerne etablerer store handicapbebyggelser 

med et stort antal af boliger. Der sigtes her til boliger, som forudsætter for-

udgående kommunal visitation, og hvor der er knyttet serviceareal til boli-

gerne. Sådanne boliger benævnes almene plejeboliger. Almene plejeboliger 

kan opføres til såvel svage ældre som til personer med handicap. I perioden 

2006 til 2013 har kommunerne givet tilsagn til i alt 466 almene plejeboligpro-

jekter. Som det fremgår af tabellen nedenfor, synes der ikke at være en væ-

sentlig ændring i retning af større byggerier i de seneste år. Faktisk synes

fordelingen af projekterne i forhold til størrelse at være nogenlunde ens i de 

to fireårsperioder 2006 til 2009 og 2010 til 2013. 

Tabel: Tilsagn til almene plejeboligbyggerier fordelt på antal boliger i bebyg-

gelserne 
Antal boliger i pro-

jekterne 2006-09 2010-13 I alt

01 -20 boliger 41% 45% 43%

21 -40 boliger 30% 26% 28%

40- 60 boliger 16% 16% 16%

61- 80 boliger 8% 6% 7%

81-100 boliger 3% 3% 3%

Over 100 boliger 3% 4% 3%

Alle 100% 100% 100%

Jeg har tillid til, at kommunerne kan løfte opgaven med at sikre, at de boli-

ger, der tilbydes af kommunerne, giver gode rammer for den pleje og om-

sorg, som personer med handicap har behov for.  

Jeg vil følge udviklingen i de kommende år og om fornødent drøfte spørgs-
målet med kommunerne.”
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Endeligt er det vigtigt at bemærke, at den nye tilsynsreform trådte i kraft her 

ved årsskiftet. Den indebærer bl.a., at det driftsorienterede tilsyn med botil-

buddene bliver uafhængigt af den enkelte kommune, og at denne tilsynsop-

gave nu er lagt i de særlige tilsynskommuner. Det vil bidrage til en sikring af, 

at beboere i såvel store som små boformer modtager den indsats, som der 

er behov for. 

Socialstyrelsen er blevet bedt om at følge udviklingen i størrelse og kvalitet i 
botilbuddene via deres auditenhed.

Manu Sareen

/ Hanne Stig Andersen


